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 دلیل دپوی برنج در گمرکات
 یک مقام گمرکی گفت: در حال حاضر به دلیل عدم صدور 
مجوز ثبت سفارش، محموله های برنج بلاتکلیف مانده اند و در 
صورتی که این مجوز صادر شود، گمرک در کمترین زمان ممکن 
گاه در گمرک  نسبت به ترخیص اقدام خواهد کرد. یک منبع آ
ایران در گفت وگو با مهر در مورد برنج های مانده در گمرک، اظهار 
کرد: اولین مجوز واردات کالا ثبت سفارش است و وقتی ثبت 
سفارش نباشد، کالا را نمی توان به صورت صد در صدی ترخیص 
کرد یا اینکه اجازه ورود داد. در خصوص برنج نیز این مشکل پیش 
آمد و ثبت سفارش این کالا دیرهنگام بازگشایی شد. وی افزود: 
این در حالیست که گمرک ایران در ترخیص واردات کالاهای 
اساسی بیش ترین همکاری را دارد و وقتی صاحب کالا تمام 
مجوزها را داشته باشد کالا در کمترین زمان ممکن ترخیص 
می شود؛ در واقع کالاهای اساسی را به صورت درصدی هم 
گر صاحب کالا مشکل ارزی نداشته باشد  ترخیص می کنیم و ا
به صورت صد در صدی هم ترخیص می کنیم. او گفت: در حال 
حاضر به دلیل عدم صدور مجوز ثبت سفارش، محموله های 
برنج بلاتکلیف مانده اند و در صورتی که این مجوز صادر شود، 
گمرک در کمترین زمان ممکن نسبت به ترخیص این کالا اقدام 
خواهید کرد. وی تصریح کرد: بنابراین باید وزارت جهاد کشاورزی 
و صمت برای حل مشکل واردکنندگان برنج ورود کنند زیرا در این 
مورد حتی بحث ارزی هم مطرح نیست بلکه بحث مربوط به ثبت 

سفارش است. 

هشدار مهم به مشترکان پرمصرف برق 
 شرکت توزیع برق تهران بزرگ طی اطلاعیه ای عنوان کرد، در 
صورت عدم کاهش مصرف برق توسط مشترکان پرمصرف پیرو 
هشدارهای داده شده این شرکت در راستای حفظ پایداری 
به اعمال محدودیت و قطع برق مشترکین  شبکه، نسبت 
پرمصرف اقدام خواهد کرد. به اطلاع مشترکان شرکت توزیع 
نیروی برق تهران بزرگ و تمامی شهروندان تهرانی می رساند با 
توجه به استفاده از تمامی ظرفیت های فنی به منظور تامین برق 
مورد نیاز تمامی مشترکان پایتخت، حفظ پایداری شبکه، بدون 
تداوم همراهی هموطنان تهرانی امکان پذیر نخواهد بود. ضمن 
تشکر از تمامی مشترکانی که با رعایت الگوی صحیح مصرف ما 
را همراهی کرده اند، به دلیل افزایش مصرف و در راستای حفظ 
پایداری شبکه و رعایت عدالت شهروندی، شرکت توزیع نیروی 
برق تهران بزرگ اقدام به ارسال پیام هشدار به مشترکان پرمصرف 
این کلانشهر کرد. بدیهی است در صورت عدم کاهش مصرف برق 
توسط مشترکان پرمصرف پیرو هشدارهای داده شده این شرکت 
در راستای حفظ پایداری شبکه، نسبت به اعمال محدودیت و 

قطع برق مشترکین پرمصرف اقدام خواهدکرد. 
 

باید شیوه سهمیه بندی تغییر کند
کنون وضعیت مصرف بنزین  یک کارشناس انرژی گفت: هم ا
مناسب نیست و برای حل ناترازی بنزین باید شیوه سهمیه 
بندی تغییر کند. علی قنبری کارشناس انرژی و استاد دانشگاه 
در گفت وگو با مهر با اشاره به این همه مردم و نه تنها کسانی که 
خودرو دارند، باید از نعمت بنزین بهره مند شوند، اظهار کرد: 
بنزین مساله مهم و تأثیر گذاری بر زندگی آحاد مردم است به 
همین دلیل دولت باید در تصمیم گیری به تمام ابعاد زندگی مردم 
و تأثیراتی که بر جای می گذارد دقت کند. وی ادامه داد: تصمیم 
دولت باید به گونه ای باشد همه از این نعمت بهره مند شوند و 
حتی افرادی که خودرو هم ندارند سهمیه بنزین دریافت کنند. 
این کارشناس انرژی اضافه کرد: این شیوه یک ضعف اساسی دارد 
با وجود اینکه سیاست گذار هدف مثبتی از تصویب و اجرای آن 
داشته است و در این جهت بوده است که به دهک های پایین 
جامعه کمک بشود و از آنها حمایت بشود و به این وسیله جایگاه 
این افراد را بالاتر بیاوریم. وی خاطرنشان کرد: ولی متأسفانه 
می بینیم در ۴ دهه گذشته نتیجه این تخصیص برعکس بوده 
است. به جای اینکه این سیاست گذاری منجر به این شود که 
قشر محروم و دهک های اول و دوم و سوم و حتی چهارم را به 
سمت دهک های بالاتر هدایت کنیم کسی که در دهک هشتم 
و نهم و دهم است از این یارانه های مستقیم بهره برده است. 
قنبری با اشاره به اینکه سهمیه بنزین به هر فرد عدالت اجتماعی 
را به دنبال دارد، گفت: دولت در صورتی که در نظر دارد قیمت 
بنزین را افزایش دهد ابتدا باید برای مردم سهمیه مشخصی 
در نظر بگیرد و سپس راهکار قیمتی را اعمال کند که این مساله 

نیازمند یک اقدام کارشناسی شده دقیق است. 
 

تمام پول چغندرکاران پرداخت شد
 مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد کشاورزی گفت: تمام 
پول چغندرکاران از سوی کارخانه های قند و شکر در قالب کشت 
قراردادی پرداخت شد. پیمان حصادی، مجری طرح گیاهان 
قندی وزارت جهاد کشاورزی اظهار کرد: با تولید دو میلیون و 
۱۷۰ هزار تن چغندرقند، بالاترین میزان تولید این محصول در 
سال زراعی ۱۴۰۳- ۱۴۰۲ ثبت شد. وی افزود: این میزان برداشت 
از سطح ۳۱ هزار هکتار اراضی در شش استان کشور صورت گرفته 
است. حصادی میزان شکر به دست آمده از دو میلیون و ۱۷۰ هزار 
تن چغندر پاییزه را ۲۵۶ هزار تن عنوان کرد. مجری طرح گیاهان 
قندی وزارت جهاد کشاورزی درباره مطالبات چغندرکاران هم 
گفت: تمام پول چغندرکاران نیز از سوی کارخانه های قند و 
شکر در قالب کشت قراردادی پرداخت شده است. حصادی با 
بیان اینکه عملکرد تولید چغندر پاییزه در کشور ۷۰ تن در هکتار 
است، یادآور شد: در سال زراعی گذشته، یک میلیون و ۴۱۰ هزار 
و ۸۳۲ تن چغندر پاییزه از اراضی زراعی برداشت شد. وی ادامه 
گر در سال زراعی جاری ظرفیت صنعتی در کشور وجود  داد: ا
داشت، می توانستیم تا ۵ میلیون تن چغندر پاییزه تولید کنیم، 
زیرا متقاضی برای کشت داشتیم. وی در همین حال مدیریت 
مناسب مزرعه، استفاده از ارقام مناسب و پر پتانسیل، تغذیه 
گیاهی مناسب و افزایش بوته در هکتار را از عوامل مهم افزایش 
عملکرد و تولید برشمرد. مجری طرح گیاهان قندی وزارت جهاد 
کشاورزی ادامه داد: با توجه به منابع آب کشور، مدیریت مصرف 
آب در محصولات کشاورزی یکی از برنامه های وزارتخانه است و 
در این راستا کشت چغندرقند پاییزه در کشور از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است. حصادی افزود: با توسعه کشت پاییزه چغندرقند 
طی ۱۰ سال اخیر بیش از ۶۵۲ میلیون مترمکعب آب صرفه جویی 

شده است. 

اخبار

تالار شیشه ای سبز ماند
 شاخص کل بورس دیروز با رشد ۸ هزار و 
۲۴۶ واحدی، به ۲ میلیون و ۷۶ هزار و ۲۷۲ 
واحد رسید. شاخص کل بورس دیروز هفتم 
شهریور ماه با رشد ۸ هزار و ۲۴۶ واحدی در 
ارتفاع ۲ میلیون و ۷۶ هزار و ۲۷۲ واحد قرار 
گرفت. بیش از ۵ میلیارد و ۸۸۹ میلیون سهم و 
حق تقدم به ارزشی بالغ بر ۳ هزار و ۸۹۷ میلیارد 
تومان در بیش از ۱۷۰ هزار نوبت مورد دادوستد 
قرار گرفت. بیش ترین اثر مثبت بر دماسنج بازار 
سهام در روز جاری به نام نمادهای معاملاتی 
شپنا، پارسان و فولاد شد و در مقابل نمادهای 
، فملی و فارس با افت خود  کنور معاملاتی 
گر بازار سهام شدند.  مانع افزایش بیشتر نما
در بازارهای فرابورس ایران هم با معامله ۲ 
میلیارد و ۶۵۲ میلیون ورقه به ارزش ۴ هزار و 
۷۵ میلیارد تومان در ۱۰۳ هزار نوبت، شاخص 
فرابورس )آیفکس( ۵۸ واحد رشد کرد و در 
ارتفاع ۲۱ هزار و ۲و احد قرار گرفت. در این 
بازار هم امروز بیش ترین اثر مثبت بر شاخص 
فرابورس به نام نمادهای حسینا، آرای و فصبا 
، ددانا  شد و در مقابل نمادهای معاملاتی فزر
و بپاس بیش ترین اثر منفی را بر این شاخص 

به نام خود ثبت کردند. 

 رئیس اتحادیه گوشت قرمز: 
بازار مسکوت است

کید بر   رئیس اتحادیه گوشت قرمز ضمن تا
گرانی گوشت قرمز و اینکه در فصل گرما اصولا 
که  کرد  میزان تقاضا کاهش می یابد عنوان 
مردم قدرت خرید ندارند و بازار خوب نیست، 
به همین دلیل نیز طی دو هفته گذشته حدود 
کاهشی شده اند.  ۳۰ هزار تومان قیمت ها 
خشکسالی و حذف ارز ترجیحی که یک تکلیف 
قانونی بود از جمله مواردی است که طی دو 
سال گذشته موجب افزایش هزینه دامداران 
شد. پشتوانه دامی کشور به علت عرضه بیشتر 
دام های مولد دچار آسیب شد که در همین 
راستا برای رفع این مشکل، واردات گوشت 
گرم و منجمد در دستور کار دولت قرار گرفت که 
کنون نیز طبق روال در حال انجام است. اما  تا
نباید از نظر دور داشت که بحث قیمت همواره 
یک موضوع مهم بوده که دولت باید شرایط 
بازار را در نظر بگیرد و اقدامات لازم را برای 
تنظیم قیمت ها انجام دهد. طبق آمارهای 
مرکز آمار ایران، از فروردین سال ۱۳۹۷ تا 
اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳، قیمت سبد مصرفی 
خانوار بیش از هفت برابر شده است. این در 
حالی  است که قیمت یک کیلوگرم گوشت در 
این مدت بیش از ۱۴ برابر رشد داشته، طی 
، قیمت یک کیلوگرم گوشت  هفت سال اخیر
گوسفندی ۱۴/۵ برابر و گوشت گاو و گوساله 
نیز در همین مدت افزایش قیمت ۱۴ برابری 
را تجربه کرده  است. در پی این افزایش قیمت، 
مصرف و خریداری گوشت در میان مردم نیز 
به شدت کاهش داشته است. برخی طرح ها 
همچون فروش گوشت قرمز به صورت اینترنتی 
یا کالاهای تنظیم بازاری نیز وجود دارند که 
قیمت آن ها پایین تر از دام ایرانی است اما 
که در  گوشت قرمز  گفته رئیس اتحادیه  به 
ادامه نیز به گفت وگو با او پرداخته ایم، گوشت  
گوسفندی ایران کیفیت بسیار کیفیت بالایی 
دارد. گوشت های وارداتی نمی تواند کیفیت 
گوشت های ایران را داشته باشد و شاید برای 
تنظیم بازار نیاز به تامین آن ها داشته باشیم، 
اما باید درباره قیمت گوشت یک فکر اساسی 
شود. علی اصغر ملکی - رئیس اتحادیه گوشت 
قرمز- در گفت وگو با ایسنا، درباره میزان خرید 
گوشت قرمز طی ماه های گذشته اظهار کرد: در 
حال حاضر بازار بسیار مسکوت است و مردم 
قدرت خرید ندارند، علاوه بر این در فصل گرما 
نیز میزان تقاضا و مصرف گوشت قرمز کاهش 
می یابد و این است که در مغازه های گوشت 
فروشی خرید بسیار کم و تقاضا کاهش یافته 
کید بر ضعیف بودن بازار  است. وی ضمن تا
و کاهش میزان خرید گوشت گفت: گوشت به 
دلیل گرانی دام زنده بسیار گران است. در حال 
حاضر نیز در بازار قیمت آن ۳۲۰ هزار تومان 
است، پس از ذبح قیمت افزایش می یابد و بازار 
در شرایط فعلی قرار می گیرد. رئیس اتحادیه 
گوشت  گرانی  بر  کید  تا ضمن  قرمز  گوشت 
گذشته  کرد: طی یک الی دو هفته  تصریح 
قیمت گوشت قرمز ۲۰ الی ۳۰ هزار تومان کاهش 
قیمت داشته به دلیل اینکه بازار ضعیف  است 
و مردم چندان قدرت خرید ندارند. یقینا با 
حرکت به سمت مهرماه و خنک تر شدن هوا 
گوشت قرمز افزایش خواهد  میزان مصرف 
یافت و امیدواریم که گوشت های تنظیم بازار 
بتواند بازار را آرام نگهدارند تا در این زمینه 
چالشی ایجاد نشود.  وی در پایان درباره 
اینکه آیا گوشت های وارداتی و تنظیم بازار از 
کیفیت مناسبی برخوردارند یا خیر؟ اظهار کرد: 
گوشت های گوسفندی ایران بسیار کیفیت 
بالایی دارد. گوشت های وارداتی نمی تواند 
کیفیت گوشت های ایران را داشته باشد ولی 
به  هر حال برای تامین و تنظیم بازار نیاز است 
که گوشت های وارداتی نیز در بازار وجود داشته 
باشند. بر اساس آخرین آمار موجود، سامانه 
تامین دام و طیور قیمت انواع گوشت گوساله و 
گوسفند درب کشتارگاه هر کیلو ران گوساله ۴۸۹ 
هزار تومان، سردست ۴۷۰ هزار تومان، راسته 
۶۷۲ هزار تومان، گردن ۴۸۰ هزار تومان و لاشه 

۳۷۴ هزار تومان اعلام شده است. 

از  ناشی  اقتصادی  فشارهای  افزایش  با  ملی:  آرمان   
تحریم های بین المللی، دولت به دنبال راهکارهایی است که 
تأثیرات منفی این تحریم ها را کاهش دهد. یکی از این راهکارها، 
« و راه اندازی یک بانک مشترک با روسیه  ایجاد »ریال آفشور
است. این رویکرد می تواند به عنوان یک ابزار برای تسهیل 
مبادلات مالی با کشورهایی که تحت تحریم های مشابهی 
قرار دارند یا تمایل به دور زدن سیستم های مالی غربی دارند، 
مورد استفاده قرار گیرد. ریال آفشور با هدف تسهیل تجارت 
ج از مرزهای کشورها  بین المللی و دور زدن تحریم ها در خار
طراحی شده است. اعلام استفاده از ریال آفشور به عنوان 
یک وسیله پرداخت بین المللی بین ایران و مانند روسیه در 
راستای مقابله با تحریم های بین المللی مطرح شد که البته با 
کنش های مختلفی همراه بوده است،  برخی بر این عقیده  وا
هستند استفاده از این ابزار بین دو کشور مزیتی برای دو کشور 
مورد تحریم قرار گرفته نیست و از سوی دیگر از راه اندازی این 
ابزار در ایران هیچ نشانی برای عملیاتی کردن اقدامات بانکی 
جز ساختمانی در جزیره کیش نیست، هرچند تحلیلگران بر 
ح به صورت  این باور هستند در صورت اجرایی شدن این طر
گیر می تواند ابزاری برای مقابله با تحریم ها و توسعه  کامل و فرا

صادرات و واردات باشد. 
  ثبات ریال آفشور در دایره مبادلات بین المللی

به گزارش »آرمان ملی« ایران و روسیه به عنوان دو کشوری 
که به طور مستقیم تحت تأثیر تحریم های غرب قرار دارند، به 
دنبال روش های جدیدی برای تسهیل تجارت و تعاملات مالی 
بین المللی هستند. این تحریم ها به شدت بر دسترسی ایران 
به سیستم های مالی بین المللی تأثیر گذاشته و همین امر نیاز 
به ایجاد یک سیستم مالی جایگزین را برجسته کرده و از این 
رو به نظر رسید که شاید ریال آفشور بتواند ابزاری برای حمایت 
از تجارت خارجی ایران و تسهیل پرداخت ها با شرکای تجاری 
، روسیه نیز به دنبال کاهش  غیرغربی باشد. از سوی دیگر
وابستگی به دلار آمریکا در تجارت های بین المللی خود است و 
این می تواند یک فرصت برای همکاری نزدیک تر بین دو کشور 
باشد. بر این اساس، برای حمایت از استفاده از ریال آفشور 
و تقویت مبادلات تجاری، ایران و روسیه تصمیم گرفته اند 
یک بانک مشترک راه اندازی کنند که به واسطه آن بتواند 
کاهش موانع موجود در سیستم های مالی بین المللی  به 
کمک کند، اما یکی از بزرگ ترین چالش ها، ایجاد اعتماد بین 
طرف های تجاری برای استفاده از ریال آفشور و بانک مشترک 
است. کشورها و شرکت های بین المللی باید اطمینان حاصل 
کنند که این سیستم مالی جدید قابلیت اعتماد و کارآیی دارد. 
کارشناسان معتقدند؛ برای اینکه ریال آفشور به عنوان یک 
واحد پولی کارآمد مورد استفاده قرار گیرد، باید از ثبات ارزش 
برخوردار باشد، اما نوسانات شدید در ارزش ریال داخلی که 
بسیار نیز مشاهده می شود، می تواند به کاهش اعتماد به ریال 
آفشور منجر شود. از طرفی به نظر می رسد؛ سیستم های مالی 
بین المللی تحت نظارت و قوانین مختلفی قرار دارند که ممکن 
است هماهنگ سازی آن ها با سیستم های مالی جدید مانند 
ریال آفشور دشوار باشد. همچنین، مواجهه با تحریم های 

جدید از سوی کشورهای غربی نیز یک ریسک بزرگ است. 
 مزایا ومعایب نهفته ریال آفشور

اما به گفته برخی از کارشناسان؛ یکی از مهم ترین مزایای 
زدن  دور  امکان  روسیه،  با  مشترک  بانک  و  آفشور  ریال 
کنش های مالی بین دو کشور  تحریم های غرب و تسهیل ترا
است که با استفاده از آن می توان هزینه های مرتبط با تبدیل 
ارز به دلار را کاهش داد و تجارت را برای شرکت های ایرانی و 

روسی را مقرون به صرفه تر کرد. از سوی دیگر ریال آفشور در 
حال حاضر فقط بین دو کشورایران و روسیه در حد صبحت 
است و کشورها و شرکت های دیگر آن را نپذیرفته اند از این رو با 
توجه به مشکلات قانونی ونظارت مالی متعدد، ریال آفشور از 
قدرت و کارآیی زیادی برخوردار نیست. تحلیلگران معتقدند؛ 
موفقیت این پروژه به میزان زیادی به توانایی دو کشور در 
مدیریت چالش ها و ایجاد اعتماد در بازارهای بین المللی 
ح پتانسیل زیادی برای تغییر  گرچه این طر بستگی دارد. ا
معادلات اقتصادی دارد، اما برای بهره برداری کامل از این 
پتانسیل، نیازمند برنامه ریزی دقیق، اجرای مؤثر و هماهنگی 

بین المللی است. 
 قابلیت های عملیاتی ریال آفشور

آلبرت بغازیان، کارشناس اقتصادی درباره مبادلات ایران 
و روسیه با ریال آفشور و استقبال روسیه از مبادلات ریال 
کنون از سوی بانک مرکزی چندین  آفشوری اظهار داشت: تا
ریال معرفی شده است که عمدتا هدف این بوده که چیزی رو 
گر بتوانیم موضوع تحریم ها را حل  جایگزین دلار کنیم، اما ا
کنیم تمام این اقدامات از جمله ریال آفشور برچیده می شود. 
ریال آفشور در راستای تقویت اقتصاد مقاومتی است که به 
هر حال ممکن است، با برجام یا چیزی شیبه به برجام باز 
هم ماندگار نباشد، از این رو چرا باید در حال حاضر امکاناتی 
در پیمان بریکس ایجاد شده را کنار بگذاریم البته باید توجه 
داشت هرگونه دور زدن تحریم ها از جمله اقداماتی مانند 
ریال آفشور برای ما هزینه دارد. وی ادامه داد: تنها در بخش 
بازگشت پول  برای  کاسب های تحریم نفتی  فروش نفت، 
حاصل از فروش نفت ۳۰ الی ۴۰ درصد از آن را کسر می کنند. 
این کارشناس اقتصادی گفت: تا الان چندین عناوین ریال 
از زبان بانک مرکزی شنیده ایم، یکی از آنها ریال دیجیتال 
بوده که به صورت پایلوت در کیش در حال اجراست، همین 
گیر  گر مقبولیت پیدا نکند و فرا موضوع ساده در ریال دیجیتال ا
نشود، شکست می خورد. هرچند که کار بزرگی بوده که از سوی 
بانک مرکزی در کیش برای پایلوت در حال اجراست و هر روز 

معاملاتی با ریال دیجیتال انجام می شود. 
 ظرفیت دور زدن تحریم ها با ریال آفشور

این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این سوال که آیا به غیر 
از روسیه که مانند ایران در شرایط تحریمی قرار دارد آیا امکان 
دارد سایر کشورها از ریال آفشور استقبال کنند، اظهار داشت: 

خیر هر چند سعی بر این است که مبادلات با سایر کشور هم با 
گر شرکای تجاری کشورمان به ایران  ریال آفشور انجام شود و ا
حق بدهند، مبنای مبادلات را ریال آفشور در نظر می گیرند اما 
کشورهایی که ممکن است تحت فشار آمریکا قرار بگیرند مانند 
امارات بعید است که معاملات را با ایران با ریال آفشور انجام 
دهد. بغازیان در پاسخ به سوال دیگر مبنی بر اینکه با عضویت 
ایران به بریکس و شانگهای، آیا اعضای این پیمان ها حاضر به 
کید کرد: به غیر از  معاملات با ریال آفشور با ایران هستند؟ تا
چند عضو سایر اعضا مشمول تحریم ها نمی شوند برای مثال 
هندوستان با عربستان مبادلاتی دارد شاید این مبادلات 
به اندازه حجم تجارت ایران نباشد اما چون تحریم نیستند 
مشکلی برای مبادلات با واحد پولی کشورشان ندارند. برای 
اعضا مهم این است که مبادلاتشان توسط آمریکا ردگیری و 
پیگیری نشود که به دلیل مراودات با ایران یا روسیه ذخایرشان 
در کشوری دیگر بلوکه شود. وی افزود: از آنجا که روسیه هم 
تحریم است سعی می کند که با کشورهایی مانند چین و ایرآنکه 
تحت تاثیر آمریکا نیستند، وارد معامله شود هرچند در مباحثی 
روسیه پشت ایران را خالی کرده  است، اما اساسا به دلیل همین 
همسویی ها تجارت ایران و روسیه قابل توجه است، گفته 
می شود که به غیر از موارد نظامی روسیه چیزی ندارد که به 

ایران بدهد اما واردات از چین بسیار زیاد است. 
 ضرورت راه اندازی بانک های آفشور

کرد: البته معتقدم اول  کید  کارشناس اقتصادی تا این 
باید بانک های آفشور راه اندازی می شد و گفته می شود در 
کیش اولین بانک آفشور راه اندازی شده، اما بنده ۲۲ سال 
است که در حال رفت و آمد هستم، اما چنین بانکی در کیش 
ندیدم و صرفا یک ساختمان و شعبه است که اسمی روی آن 
گذاشته اند که جذب سرمایه خارجی هم نداشته. بانک آفشور 
در ایران در این حد است که برای مثال در محوطه صدا و سیما 
یک شعبه از یک بانک دایر شده باشد. وی با بیان اینکه در 
واقع تجربه بانک آفشور را هنوز نداریم که بتوانیم نقل و انتقال 
پول از این بانک را انجام دهیم، ادامه داد: معمولا این بانک ها 
در مناطق آزاد ایجاد می شوند که قوانین مادر بانک مرکزی 
مانع از تاسیس آن نباشد. اسم آن را نمی توان بانک گذاشت 
و در واقع یک باجه ای است که به یک ساختمان تبدیل شده  
است. بانک های مشترک مانند ایران و ونزوئلا هم تجربه 

موفقی در کشورمان نداشتند. 

»آرمان ملی« امکان دور زدن تحریم ها با ریال آفشور را بررسی می کند

درعرصهبینالمللی عیارسنجیریالآفشور
   سایه و روشن روزنه گشایی با ریال آفشور             مانور دور زدن تحریم ها با ریال آفشور

در  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر    
مثبتی  سیگنال های  اخیر  روزهاهی 
که از آن جمله  کشور داد  را به اقتصاد 
می توان به بازگشت اعتماد سهماداران 
شبکه  ناترازی  رفع  و  سرمایه  بازار  به 
بانکی کشور اشاره کرد. بازار سرمایه در 
 ، ماه های گذشته به ویژه یک ماه اخیر
و  نکرد  سپری  را  خوشایندی  روزهای 
که نهادهای  شرایط تا آنجا پیش رفت 
کشور از جمله  سیاست گذاری اقتصاد 
بانک مرکزی به مسأله ریزش سهام ورود 
کردند تا بتوانند با برنامه های حمایتی، 
خروج سرمایه و کاهش ارزش سهام را مهار 
و کنترل کنند. در کنار آن سازمان بورس 
نیز با اقدامات کنترلی خود، از جمله ایجاد 
محدودیت در دامنه نوسان و همچنین 
درخواست تزریق نقدینگی از صندوق 
توسعه، راهکارهای خود را برای کنترل 
این وضعیت و در نهایت بهبود شرایط و 
حال و هوای بازار سرمایه به آزمون نهاد. 
پیامدهای این اقدامات را بازار سرمایه و 
فعالان اقتصادی به فال نیک گرفتند و 
در روزهای بعد شاهد رشد پلکانی ارزش 
سهام و بازگشت شاخص کل بازار سرمایه 
به کانال دو میلیون بودیم. با این حال 
وجود  نوسان  دامنه  محدودیت  هنوز 
دارد که نشان از تداوم سیاست کاهش 
ریسک در این بازار داشته و باید منتظر 
باشیم که با بهبود شرایط موجود در بازار 
سرمایه، شاهد کاهش وضعیت چالشی 
کشورباشیم. خبر  این بخش از اقتصاد 

بهتر آنکه، عبدالناصر همتی – وزیر امور 
اقتصادی و دارایی – در مراسم معارفه به 
عنوان وزیر اقتصاد و تکریم از وزیر اقتصاد 
پیشین که با حضور رئیس جمهور برگزار 
شد، در صحبت های خود سیگنال های 
کرد.  مخابره  سرمایه  بازار  به  را  مثبتی 
سکاندار وزارت اقتصاد با واقف بودن بر 
وضعیت اقتصادی موجود خاطرنشان 
کرد: شرایط اقتصادی سخت است، اما 
اراده اصلاح هم در دولت چهاردهم وجود 
دارد و به مردم اطمینان می دهیم تمام 
لام و  تلاش خود را برای اینکه قدری از آ
سختی های اقتصادی را کاهش دهیم، 
به کار خواهیم گرفت. همتی ادامه داد: 
ما با فرض وجود تحریم ها قرار است کار 
کنیم و بر این اساس باید شیوه حکمرانی 
را اصلاح کنیم؛ بسیاری از مشکلاتی که در 
حوزه های مختلف از جمله سیاست های 

ارزی، بازار پول، بازار سرمایه، تجارت 
کار  کسب و  خارجی و مشکلات فضای 
باز می گردد  اقتصادی ما  به حکمرانی 
و ربطی به تحریم ها ندارد و موضوعاتی 
و  دستوری  قیمت گذاری  همچون 
مداخله دولت در بخش های مختلف 
اقتصادی به این مشکلات دامن می زند. 
وی در گفته های خود در جلسه معارفه 
خاطرنشان کرد: مهم ترین دستور کار ما، 
مسئله ناترازی بودجه است که امسال 
اقدامات جدی باید برای توازن بودجه 
غیرقابل  بانک ها  ناترازی  شود.  انجام 
تصور است، تا به حال چنین حالتی را در 
سیستم بانکی ندیده ایم و باید به صورت 
جدی باید برای آن چاره اندیشی شود. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین 
ارز اشاره  به موضوع چندنرخی بودن 
خ های  نر تعداد  که  است  گفته  و  دارد 

ارز را کاهش می دهیم که این خود یک 
سیگنال مثبت برای صادرکنندگان و بازار 
سرمایه خواهد بود و بهبود بازار سرمایه 
و بورس از اولویت های اصلی من است. 
بی شک، این تصمیم می تواند به سود 
صادرکنندگان تمام شده و زمینه افزایش 
درآمدها و حاشیه سود خالص شرکت ها 
بورسی  غیر  و  بورسی  تولیدکنندگان  و 
افزایش  که می تواند به  را فراهم سازد 
سرمایه گذاری در بازار سرمایه و ورود 
نقدینگی به این بازار منجر شود. سکاندار 
وزارت اقتصاد همچنین هفته گذشته در 
جلسه بررسی صلاحت وزاری پیشنهادی 
از  توسط مجلس شورای اسلامی یکی 
برنامه های  خود را تسریع در اجرای قانون 
جدید تامین مالی تولید و زیرساخت ها 
گام های اساسی برای  گفت:  دانست و 
استفاده از ظرفیت این قانون برداشته 
برنامه  قانون  براساس  و  شد  خواهد 
هفتم توسعه، از قیمت گذاری دستوری 
اجتناب، از دخالت های غیر ضروری در 
امور اقتصادی پرهیز خواهد شد تا یک 
اقتصاد رقابت پذیر و پیش بینی پذیر که 
واحدهای تولید در آن احساس امنیت 
کنند و سرمایه گذاری افزایش یابد را شاهد 
باشیم تا سهامداران بورس با اطمینان 
در آن بازار حضور داشته باشند. همتی 
در پایان نطق خود در مجلس شورای 
کید  اسلامی با صراحت خاطرنشان کرد: تا
می کنم که بازار بورس باید سمبل اعتماد 

سهامداران باشد. 

سیگنال های مثبت وزیر اقتصاد به بازار سرمایه

 بورس باید سمبل اعتماد سهامداران باشد


